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Především se chci zmínit o jedné akci v naší obci a tou bylo v minulém měsíci slavnostní 
otevření druhé travnaté plochy. Samotní fotbalisté si k této události pozvali bývalé vynikající 
ligové hráče, kteří nás v minulosti úspěšně reprezentovali. Další akcí byl zajímavý celodenní 
zájezd našich seniorů na zámek Chyše, který se nachází už v sousedním, Karlovarském kra-
ji a do muzea severního Plzeňska v Mariánské Týnici. Zdařil se i 9. ročník Memoriálu Fran-
tiška Herejka, který zorganizovali místní hasiči v Červeném Újezdě. Škoda, že přijel menší 
počet družstev.

Příjemné prožití dovolených a dětem radostné prázdniny přeje Rudolf Hrdlička.

Slovo 
Vážení přátelé, milí spoluobčané.

Nechce se nám snad ani věřit, že první půlrok roku 2009 je definitivně za námi a čas za-
čal ukrajovat první dny července, tedy pro všechny žáčky či studenty první dny jistě toužeb-
ně očekávaných prázdnin.

Zkrátka nastal čas: „Zapomenout všechny vzorce a participia, sundat si boty, vyhrnout no-
havice a vířit bosýma nohama horký prach polních cest.

Prázdniny jsou třešně z cizích stromů, šumění zrajícího obilí, šplouchání vody.
Opékání buřtů, drobný déšť, padající na stěny stanu, namodralá pára z lesů a vůně pod-

houbí.
Pecky z melounů, záře slunečnic, zrající chmel.
Obout si boty, shrnout nohavice a opustit město…
To jsou prázdniny! “
Tak jistě jste poznali, že takto krásně popsal ty nastávající měsíce Karel Štorkán a já jsem 

si vám dovolil pár řádek ocitovat, neboť výstižněji ten krásný letní čas bych popsat nedoká-
zal. Než však nám odrostlejším nastanou rovněž očekávané volné dny naší dovolené možná 
by bylo vhodné seznámit všechny rodiče těch nejmenších s tím, že po dobu prázdnin od 1.7. 
09 do 14.8. 09 bude uzavřena MŠ Pohádka ve Zbůchu. V této době bude probíhat rekonstruk-
ce výdejny jídel a obec navýšila finanční příspěvek o 110 000.- Kč na MŠ právě z důvodu při-
pravované opravy. Samozřejmě, že o uzavření MŠ ve výše uvedeném termínu byli rodiče in-
formováni s předstihem vedením MŠ.

A než se děti „rozběhly“ na prázdniny, Rada obce Zbůch uvolnila ze svého rozpočtu 3 500,- 
Kč na nákup reflexních prvků, značně zvyšujících bezpečnost dětí v silničním provozu zejmé-
na za snížené viditelnosti ( v noci, za soumraku, v mlze, v dešti, při sněžení apod.). Tyto re-
flexní prvky mají schopnost odrážet světlo zpět ke zdroji a to až na 200m daleko. Znamená to, 
že řidič vozidla zpozoruje chodce daleko dříve a má dostatek času se případně vyhnout dětem 
či chodcům nebo cyklistům, těmi prvky označenými. Dětičky v MŠ mají tyto reflexní prvky v 
podobě např. zvířátek, pohádkových postaviček apod., žáci ZŠ dostanou klíčenky či barevné 
proužky. Všechny tyto prvky lze nalepit např. na aktovku či oděv, to vše je v úvaze rodičů a 
na vedení MŠ a ZŠ, kdy tyto prvky dětem rozdají a dostat by se mělo na každé dítě.

Pro bezpečnost občanů chceme v obci umístit dva ukazatele rychlosti na silnici I/26 v Pl-
zeňské ulici a to vždy na začátcích při vjezdu do obce. V současné době obstaráváme povole-
ní jak na DI Plzeň – sever, odboru dopravy, tak na ZČE atd. Po všech těchto jednáních a zís-
kaných povoleních budou ukazatele rychlosti namontovány a uvedeny do provozu. Je nám 
jasné, že kdo chce předpisy porušovat, tomu instalací ukazatelů rychlosti nezabráníme, ale 
vzhledem k nesmírně frekventované silnici I/26, Plzeňské ulici, je nutné jakýmkoliv mož-
ným způsobem řidiče upozornit na to, že vjíždí do obce a je nutné případně rychlost snížit. 
Vždyť např. „Na Šachtě“ je Ústav soc. péče, praktický, dětský a zubní lékař, Dům s pečova-
telskou službou, ubytovny a jídelna i autobusová zastávka. To vše znamená zvýšený pohyb 
osob a není žádným tajemstvím, kolik bohužel i tragických nehod se každým rokem na té-
to silnici stane.

Co však se nám stále nedaří, je obnovení 
značení přechodů pro chodce. Opakovaně 
jsme o tuto službu žádali SÚS Kralovice, ale 
kladného výsledku jsme se zatím nedočka-
li. Nicméně to nevzdáváme, rozhodně pře-
chody mít označené chceme. Obec Zbůch 
nechala obnovit na vlastní náklady přechod 
pro chodce v Hornické ulici před ZŠ.Tato 
komunikace je však ve správě obce.

A když jsem u těch místních komunika-
cí, chtěl bych vás seznámit s tím, že připra-
vujeme projekty na rekonstrukci místních 
komunikací v obci Zbůch a Červený Újezd, 
včetně návsi. Protože se jedná o rozsáhlý 
projekt po všech stránkách, současně při-
pravujeme i žádost o dotaci z Regionální-
ho operačního programu NUTS II Jihozá-
pad. Samozřejmě, že s realizací celého pro-
jektu se letos nezačne, ale opakuji, projekty 
se připravují. Rovněž se připravuje projek-
tová dokumentace na demontáž vzdušné-
ho vedení NN (níz. napětí) a VO ( veřejné-
ho osvětlení) a jeho uložení do země v ulici 
Průkopnická, Lomená, 5.května a částečně 
v ulici Plzeňské.

Větší sportovní událostí pak bylo „Slav-
nostní otevření fotbalového hřiště“ 8.5. 09. 
S celou touto akcí byl spojený i kulturní 
program pro veřejnost. V tomto zábavném 
dni vystoupila skupina historického šer-
mu „Rytíři Gwydyonu“ a fotbalového utká-
ní Stará garda Zbůch – Prmier League Live 
se za velkého zájmu občanů zúčastnili zná-
mé osobnosti, bývalí slavní fotbalový hráči, 
Zajištěno bylo i občerstvení a večer pak pro-
běhla májová veselice. A když pak z úst po-
volaných jsme slyšeli na celou rekonstrukci 
fotbalového hřiště pět chválu, co více si mo-
hou zbůšští fotbalisté přát?

Pozadu ve své činnosti pak nezůstal ani 
SDH Červený Újezd, kde 16. 5. 2009 uspo-
řádali hasičskou soutěž pod názvem „Me-
moriál F. Herejka“. Soutěž proběhla na cvi-
čišti SDH Červený Újezd a obec poskytla na 
tuto akci finanční příspěvek ve výši 3000,- 
Kč na zakoupení cen pro vítěze.

SDH Zbůch uspořádal už tradičně pro 
děti „Dětský den“. Celá akce se konala 6. 6. 
09 od 1300 hod. za hasičskou zbrojnicí, ale 
bohužel počasí této akci příliš nepřálo a té-
měř celé odpoledne pršelo. Přesto bylo pro 
děti připraveno mnoho her, skákadlo pro 
děti, ukázka práce Policie ČR, ukázka zá-
sahové jednotky hasičů a družstvo mladých 
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Vznik železniční trati Plzeň - Domažlice 
je datován do roku 1861 a stanice dráhy pro 
obec byla otevřena roku 1906. Dnešní podo-
bu získala vlaková zastávka v druhé polovi-
ně roku 1951, která sloužila především ja-
ko výdejna jízdenek pro cestující a také po-
skytovala úkryt před nepříznivým počasím. 
V roce 2004 byla výdejna jízdenek zrušena a 
v podstatě tím bylo započato období postup-
ného chátrání vlakové zastávky, které vyús-
tilo do současného, velice neutěšeného stavu 
budovy. Před několika lety se pokusily České 
dráhy tento stav zvrátit tím, že budovu vla-
kové zastávky pronajaly firmě HM DISTRI-
BUCE v.o.s., se sídlem v Plzni. Bohužel počí-
nání nájemce nepřineslo očekávané zlepšení 
stavu, ba naopak, došlo ještě k další devasta-
ci budovy. Z tohoto důvodu počátkem letošní-
ho roku České dráhy ukončily, jakožto vlast-

ník budovy a pozemku vlakové zastávky, ná-
jemní smlouvu s firmou HM DISTRIBUCE. Z 
obavy o další neblahý osud vlakové zastávky, 
projevila Obec Zbůch zájem o pronájem bu-
dovy s možností jejího odkupu. V případě, že 
by se tento záměr podařil, mohla by obec za-
jistit smysluplné využití tohoto objektu a ta-
ké investovat do opravy budovy v tom smys-
lu, aby se především zlepšil její vzhled a ne-
budila by v podstatě veřejné pohoršení. Bu-
dovu vlakové zastávky nabízejí České dráhy z 
toho důvodu, protože v současné době je při-
pravován investiční záměr přestavbu želez-
niční tratě Plzeň – Domažlice a v rámci této 
akce pozbude budova vlakové zastávky své-
ho významu. Záměrem připravované rekon-
strukce je vybudování elektrifikované dvou-
kolejné trati s rychlostí 200 km/h, která po-
vede po nové trase z Plzně přes Sulkov – Líně 

– Zbůch – Chotěšov a pak dále na Domažlice. 
Tato dvousetkilometrová rychlost si vynutila 
narovnání traťových oblouků a tím dojde k 
posunu vlakové zastávky o přibližně 300 me-
trů do pole směrem k lesu. Plánovaný přístup 
k nové vlakové zastávce bude zajištěn pro-
dloužením ulice Nádražní. Nová komunika-
ce překoná železniční koridor vrchem a u plá-
nované vlakové zastávky bude též točna pro 
autobusy. Cílem této akce by mělo být mezi-
národní vlakové propojení České republiky s 
Německem v ose Praha – Plzeň – Regensburg 
– Mnichov. Vzhledem k tomu, že v současné 
době se řeší investiční záměr Českých drah, 
nelze říci jakýkoliv důvěryhodný termín za-
hájení stavebních prací na tomto koridoru, 
protože zatím nebyl publikován.

Jiří Hájek, starosta 

Modernizace železnice

hasičů. Od 1500 hod. hrála k tanci živá hudba a bylo připraveno ne-
jen občerstvení, ale rovněž mnoho atraktivních cen pro děti, na které 
obec opět poskytla finanční příspěvek ve výši 4000,- Kč.

Sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezka, okrsek Nýřansko, uspořá-
dal výcvikový tábor všech jednotek okrsku ve dnech 19. – 21.6. 09 na 
bývalém fotbalovém hřišti u rybníka v Přehýšově.  I této akce se SDH 
Zbůch zúčastnil a na tomto výcvikovém táboře zbůšští hasiči zajiš-
ťovali nejen školení, ale i technickou pomoc, tj. dodávku el. energie 
elektrocentrálami, ozvučení tábora, osvětlení apod. Během těchto tří 
dnů proběhlo kromě školení i noční námětové cvičení jednotek SDH 
a to i s výjezdem hasičské techniky. V sobotu 20.6. 09 se uskutečni-
lo večerní posezení u táboráku, kam byli pozváni starostové i mís-
tostarostové obcí.

Tento výcvikový tábor se povedlo zorganizovat poprvé v historii 
okrsku Nýřansko. Za vzornou reprezentaci SDH naší obce chci veřej-
ně poděkovat nejen veliteli SDH J.Šloufovi, ale všem členům, kteří se 
výcviku zúčastnili. Moje poděkování patří i velitelům okrsku Nýřan-
sko za příkladnou organizaci při zajištění tohoto výcvikového tábora 
se zahraničními hosty.

Hned na tuto akci pak navázala další soutěž SDH Zbůch a tou byl 
již 11. ročník „Memoriálu Jana Motyčky“ a to 27.6.09. I když umístění 
SDH Zbůch nebylo na předních místech, SDH Červený Újezd skončil 
na čtvrtém místě, vše bylo bráno s nadhledem. Akci doprovázela hoj-
ná účast veřejnosti a při hudbě se dobře  všichni pobavili.

Jak sami vidíte, květen a červen byl na místní události bohatý, ale 
nejen na události místní. Jak všichni víte, proběhly volby do Evrop-
ského parlamentu a to ve dnech 5. a 6.6. 09. Zájem voličů rozhodně 
rekordy nelámal, což však nic nemění na skutečnosti, že volby musely 
být dobře a bezchybně připraveny. Děkuji všem třem okrskovým ko-
misím a to jak předsedům, místopředsedům, členům i zapisovatelům 
za jejich dobře odvedenou práci a těším se na podzim na další spo-
lupráci, tentokrát při volbách do Poslanecké sněmovny Parlamentu 
České republiky, kde je očekávána větší účast voličů.

S výsledky hlasování Voleb do Evropského parlamentu si vás do-
voluji seznámit níže.

No a abych jen nechválil, dovolte mně vyjádřit naprostý nesouhlas 
a pohoršení nad zloději a vandaly v jedné osobě, kteří dne 23.6. 09 ne-
jenže vykradli, ale i výrazně zničili zařízení místního Sběrného dvo-
ra, který byl v měsíci dubnu 09 slavnostně otevřen. O tomto otevře-
ní Sběrného dvora jsem psal podrobněji v minulém čísle Zbůšského 
zpravodaje. Dlouho nám tedy radost z dobře odvedené práce věru ne-
vydržela. Samozřejmě, že touto loupeží a vandalstvím byl narušen i 
chod Sběrného dvora, ale bohužel, celá situace nešla řešit jinak, než 
dočasným uzavřením, kvůli vyšetřování Policií ČR. V současné době 
je již Sběrný dvůr opět v provozu, ale nové zařízení už nese po vloupá-
ní citelné a viditelné stopy. Bohužel, i tohle se v naší obci děje.

Teď mi dovolte, abych se obrátil na všechny občany, kteří chova-
jí psy. Prosím všechny, kteří nemají nahlášeného psa, aby tak učinili 
neprodleně v úředních dnech na OÚ Zbůch a vyzývám všechny obča-
ny, kteří nemají zaplacený poplatek za psa, aby tak rovněž v úředních 
dnech urychleně učinili a vyhnuli se sankcím, které je mohou postih-
nout. Současně se na všechny majitele psů obracím se žádostí, aby si 
své psy zabezpečili  tak, aby  nedocházelo  k jejich volnému pobíhání 
po obci. Děkuji za pochopení.

A co říci k činnosti pracovníků OÚ? Je to tedy již v tomto období 
obehraná písnička. V současnosti je to opět sečení trávy na veřejných 
prostranstvích a zdá se, že tato činnost z důvodu rozsáhlosti travna-
tých ploch snad nebere konce.

Pracovníci OÚ také oplotili pozemek ZŠ Zbůch a tím by mělo být 
zamezeno pohybu cizích osob v areálu ZŠ.

Vážení přátelé, přeji vám všem pohodové léto,krásnou dovolenou 
přesně podle vašich představ a dětem šť a s tně  prožité prázdniny, 
ať už u českých řek či rybníků, na táborech, u babičky a dědečka či 
snad s rodiči u moře.Ať na tohle léto vzpomínáte jen rádi a s úsmě-
vem na rtech. 

Zpracoval J. Skála
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volby do EvropSkého 
parlamEntu konané na  

České republiky
ve dnech 05.06. - 06. 06. 2009 

Výsledky hlasování za územní celky 

Kraj: Plzeňský kraj         Okres: Plzeň-sever          Obec: Zbůch 

  Okrsky  Voliči Vydané Volební Odevzdané Platné
celkem zpr. v % v seznamu obálky účast v % obálky hlasy
 3 3 100 1 620 374 23.09 374 371

Výsledky hlasování za územní celky - část 1
 Strana Platné Hlasy Předn.
číslo název celkem v % hlasy
1 Libertas.cz 2 0.53 X
2 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 6 1.61 X
3 Věci veřejné 8 2.15 X
4 Občanská demokratická strana 106 28.57 X
5 Suverenita 29 7.81 X
6 Volte Pr.Blok-www.cibulka.net 5 1.34 X
7 Sdruž.pro rep.-Republ.str.Čsl. 1 0.26 X
8 Česká str.národ.socialistická 0 0.00 
9 Evropská demokratická strana 8 2.15 X
10 Strana svobodných demokratů 0 0.00 
11 Demokratická Strana Zelených 6 1.61 X
12 Česká strana národně sociální 0 0.00 
13 Národní strana 2 0.53 X
14 SDŽ-Strana důstojného života 5 1.34 X
15 Humanistická strana 0 0.00
16 Moravané 0 0.00
17 Spojení demokraté-Sdruž.nezáv. 1 0.26 X

Výsledky hlasování za územní celky - část 2
 Strana Platné Hlasy Předn.
číslo název celkem v % hlasy
18 Liberálové.CZ 0 0.00 
19 Strana demokracie a svobody 0 0.00 
20 Nejen has. a živn. s uč. do E. 3 0.80 X
21 Komunistická str.Čech a Moravy 60 16.17 X
22 „STAR.A NEZ.-VAŠE ALTERNATIVA“ 6 1.61 X
23 Strana svobodných občanů 3 0.80 X
24 SNK Evropští demokraté 4 1.07 X
25 Balbínova poetická strana 1 0.26 X
26 Strana zelených 8 2.15 X
27 Koruna Česká (monarch.strana) 1 0.26 X
28 Lidé a Politika 0 0.00 
29 „Strana soukromníků ČR“ 4 1.07 X
30 Zelení 1 0.26 X
31 Dělnická strana 14 3.77 X
32 NEZÁVISLÍ 3 0.80 X
33 Česká str.sociálně demokrat. 84 22.64 X

přehled nezaMěstnanosti v obci
Hospodářské výsledky světo-

vých ekonomik zatím nenasvěd-
čují tomu, že by nastal viditel-
ný obrat k lepšímu v  celosvětové 
hospodářské krizi, která se sa-
mozřejmě též dotkla občanů na-
ší obce. Ztíženou situaci v hle-
dání prázdninových brigád mají 
i studenti, protože většina firem 
brigádníky z důvodu krize ne-
přijímá. K polovině měsíce červ-
na bylo bez zaměstnání celkem 
79 lidí, z toho 42 žen. Struktu-
ra nezaměstnaných podle vzdě-
lání je následující : 32 lidí se 
základním vzděláním, 34 vy-

učených, 2 lidé s nižším střed-
ním odborným vzděláním, 1 člo-
věk se středním odborným vzdě-
láním bez maturity, 7 lidí s ma-
turitou, 1 absolvent gymnázia a 
dva vysokoškoláci. Obec Zbůch 
uzavřela dohodu s Úřadem prá-
ce Plzeň – sever, na základě kte-
ré vytvořila tři pracovní místa, 
která jsou spolufinancována ze 
státního rozpočtu ČR a z Evrop-
ského sociálního fondu. Snahou 
tohoto opatření je alespoň tro-
chu pomoci našim nezaměstna-
ným spoluobčanům v tomto těž-
kém období.

Jiří Hájek, starosta

zájezd našich seniorů

Po posledním zájezdu na Sv. 
Jan pod Skalou, zbirožský zá-
mek a Selský dvůr v Biskoup-
kách, který absolvovali naši se-
nioři v září loňského roku, mě-
li několik měsíců na to, aby se 
rozhodli, kam se vydáme letos 
na jaře.

Navrhoval jsem návštěvu na-
šeho hlavního města, konkrétně 
prohlídku Národního divadla, 
následně procházku po Karlově 
mostě či jihočeské kulturní pa-
mátky; zámek ve Lnářích a Blat-
né. Nakonec zůstali „věrni“ na-
šemu zpč. kraji a v úterý, 26. 
května 2009 jsme se postupně 
rozjeli na zámek v Chyších ne-
daleko Žlutic a do Mariánské 
Týnice, kde má sídlo muzeum a 
galérie severního Plzeňska. Pro-
tože jsme byli předem ohlášeni v 
Chyších, nemuseli jsme čekat na 
určenou hodinu prohlídky. Hned 
v úvodu bylo pro nás příjemné 
zjištění, že se nás ujala samot-
ná majitelka zámku, zástupky-
ně rodu Lažanských. Součástí 
prohlídky zámku byla i návště-
va zámeckého pivovaru, který 

zde byl založen již v r. 1580 Fer-
dinandem Ronšpergárem z Ron-
šperku. Tradice vaření piva se 
tu udržela více než tři a půl sto-
letí, až do roku 1932.

Díky současným majitelům, 
rodině Lažanských byla 1. červ-
na 2006 slavnostně vysvěcena 

první novodobá várka. V rámci 
této zajímavé a zároveň poučné 
prohlídky se konala i ochutnáv-
ka piva.

Další naší destinací bylo mu-
zeum a galérie severního Plzeň-
ska v Mariánské Týnici. Toto 
velkolepé dílo, které navrhl ba-
rokní stavitel – Jan Blažej San-
tini, je dominantou tohoto kraje. 
Jsou zde stálé expozice, etno-
grafické a umělecko – historic-
ké sbírky, připomínající bohatou 
historii tohoto regionu.

Poslední zastávkou na tomto 
zájezdu byly Kralovice, kde na 
nás čekalo občerstvení v hotelu 
Bílý Beránek.

Po zaslouženém odpočinku 
už zbývala jen zpáteční cesta do 
Zbůchu.

Za všechny účastníky – R.Hrdlička

V poslední době se komise 
schází pravidelně, aby si členo-
vé nejenom vyměňovali sběratel-
ský materiál, především fotogra-
fie,ale hlavně řešili různé úko-
ly. Na posledním setkání jsme 
přivítali mezi námi pana Josefa 
Kliera, který, i když žije v Jindři-
chově Hradci, pravidelně zajíždí 
do naší obce, a co je důležité, má 
velký zájem o historii Zbůchu.

Ze strany našeho obecní-
ho úřadu jsme dostali za úkol, 

podílet se na projektech – Bo-
ží muka v krajině, pískovcový 
sloup z r. 1843 ve Zbůchu, kon-
zervace torza sochy T.G.Masary-
ka a systém Zlaté cesty.

Až budete číst tyto řádky, 13. 
ročník Setkání hornických měst 
a obcí bude už minulostí. Kona-
lo se od 19. – 21. června v Jihla-
vě. Naši obec zastupovala moje 
maličkost a v příštím čísle se ob-
jeví reportáž o tomto setkání.

R.Hrdlička

koMise 750 let obce zbůch
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Zastupitelstvo obce Zbůch na svém zasedání projednalo a :

1. schvaluje Jednací řád Zastupitelstva obce Zbůch, tak jak byl 
předložen

2. schvaluje zprávu o činnosti a postup rady obce za období od jed-
nání zastupitelstva obce dne 25. března 2009 do dnešního zase-
dání

3.  bere na vědomí rozpočtové opatření č. 3/2009 a č. 4/2009
4. schvaluje Závěrečný účet hospodaření Mikroregionu Nýřansko 

za rok 2008. Příjmy byly ve výši 10.000,01 Kč a výdaje ve výši 
1.470.- Kč. Vykázaný přebytek ve výši 8.530,01 Kč bude použit v 
roce 2009

5. schvaluje Zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření svazku 
obcí DSO Mikroregion Nýřansko  za rok 2008

6. schvaluje Zprávu nezávislého auditora o výsledku přezkoumání 
hospodaření za rok 2008 a účetní uzávěrku Mikroregionu Rad-
buza za období od 1.1.2008 do 31.12.2008 včetně závěrečného 
účtu za rok 2008. Zároveň schvaluje Souhrn inventarizace ma-
jetku Mikroregionu Radbuza za rok 2008, tak jak byl předložen

7. schvaluje proplacení příspěvku na činnost TJ Baník Zbůch ve vý-
ši 100.000.- Kč 

8. odvolává z funkce člena finančního výboru zastupitelku obce pa-
ní Lydii Bayerovou, bytem Zbůch

9. volí do funkce člena finančního výboru pana Jaroslava Haška, 
bytem Zbůch

10. schvaluje nabytí bezúplatným převodem pozemku parc.č. 805 o 
výměře 6115 m2 v k.ú. Zbůch od Úřadu pro zastupování státu ve 
věcech majetkových, Rašínovo nábřeží 390/42, 128 00 Praha 2, 
do vlastnictví Obce Zbůch a pověřuje starostu obce pana Ing. Ji-
řího Hájka podpisem příslušných dokladů, aby tak mohlo dojít       
k zápisu předmětného pozemku do vlastnictví Obce Zbůch 

11. schvaluje odkup pozemku 1215/7 o výměře 74 m2 za cenu 60.- 
Kč/1 m2 v katastrálním území Červený Újezd od pana Václava 
Kozáka, bytem Červený Újezd, do vlastnictví Obce Zbůch a pově-
řuje starostu obce uzavřením kupní smlouvy 

12. schvaluje nabytí pozemku parc. č. 603 o výměře 8.806 m2 darem 
od České obce sokolské, Újezd 450/40, 118 01 Praha 1 do vlast-
nictví Obce Zbůch a zároveň souhlasí se zřízením věcnému bře-
meni odpovídajícího práva existující sokolské jednoty či sokolské 
jednoty, která event. v budoucnu obnoví svou činnost, využívat 
bezplatně darovaný objekt k provozování tělocvičné, sportovní, 
společenské a kulturní činnosti v rozsahu jejich oprávněné po-

třeby a smluvním závazkem obdarovaného, že funkční nemovi-
tost bude trvale zachována pro využití v oblasti sportu v soula-
du s § 6 zák.č. 115/2001 Sb., O podpoře sportu. Dále souhlasí 
se začleněním předmětného pozemku do areálu Základní školy 
Zbůch. Pověřuje starostu obce pana Ing. Jiřího Hájka podpisem 
příslušných dokladů a smluv, aby tak mohlo dojít k zápisu před-
mětného pozemku do vlastnictví Obce Zbůch

13. považuje námitku zastupitelky obce paní Bayerové k zápisu z 10. 
zasedání zastupitelstva obce, které se konalo 25. března 2009, 
za bezdůvodnou a z tohoto důvodu ji zamítá. Zápis z 10. zasedání 
zastupitelstva obce se tímto považuje za správný a schvaluje jej.

14. souhlasí s realizací a předložením žádosti o podporu na projekt:
 „Rekonstrukce místních komunikací v obci Červený  Újezd“ do 

Regionálního operačního programu NUTS II Jihozápad, oblast 
podpory 1.5 Rozvoj místních komunikací. Zároveň schvaluje při-
jetí překlenovacího úvěru do výše 10 mil. Kč včetně, za účelem 
postupné úhrady faktur dle finančních etap projektu: „ Rekon-
strukce místních komunikací v obci Červený  Újezd“ až do vý-
še celkových investičních nákladů v hodnotě díla 16 mil. Kč vč. 
DPH, přičemž celkové náklady projektu jsou ve výši 17,1 mil. Kč. 
Jedná se o financování akce do doby zpětného proplacení z po-
skytnuté dotace ROP NUTS II Jihozápad. ZO pověřuje radu obce,       
aby provedla výběr na poskytovatele tohoto úvěru a následně po-
věřuje starostu a místostarostu obce podpisem potřebných smluv 
a dojednáním konkrétních podmínek úvěru. ZO zároveň souhla-
sí se zajištěním tohoto překlenovacího úvěru formou směnky či 
majetkem obce a zřízením zástavního práva ve prospěch finan-
cujícího peněžního ústavu.

15. schvaluje odložení rozhodnutí zastupitelstva obce ve věci rozpoč-
tových opatření z důvodu neúplnosti podkladů pro jednání za-
stupitelstva obce a zároveň navrhuje zařadit tento bod „ Rozpoč-
tová opatření obce“ na pořad jednání zastupitelstva obce, které 
se bude konat v září letošního roku.

16. schvaluje nabytí bezúplatným převodem pozemku parc.č. 247 
(PK) o výměře 5863 m2  v k.ú. Červený Újezd u Zbůchu od Pozem-
kového fondu České republiky, Husinecká 1024/11a, 130 00 Pra-
ha 3, do vlastnictví Obce Zbůch a pověřuje starostu obce pana 
Ing. Jiřího Hájka podpisem příslušných dokladů, aby tak mohlo 
dojít k zápisu předmětného pozemku do vlastnictví Obce Zbůch 

 Ing. Jiří  Hájek v.r. Josef Skála v.r.
 starosta místostarosta

z 11. veřejného zasedání Zastupitelstva obce Zbůch konaného 24. června  2009 v sále restaurace Baník ve Zbůchu

Po letošní zimní návštěvě v krytém bazé-
nu na Slovanech a vycházce k panu L. Štol-
bovi, jsme přivítali jaro v ZOO Plzeň. Velké 
poděkování patří všem účastníkům sázení 
stromků v Litohlavech u Rokycan. Nejenom, 
že touto aktivitou oslavili žáci ze Zbůchu a 
Stodu mezinárodní svátek – DEN ZEMĚ, ale 

především jim patří poděková-
ní za prospěšnou práci za po-
moc Českému svazu ochránců 
přírody.

Už několik let děti rády na-
vštěvují ekofarmu paní Benešo-
vé v Nové Vsi u Dobřan.

Nikdy nezapo-
menou přinést 
pamlsky pro je-
jí čtyřnohé svěřen-
ce. Kromě prohlíd-
ky farmy, připraví 
hostitelka pro děti 
vždy chutné občer-
stvení ze svých výrobků.

Poslední akcí v tomto školním 
roce byl celodenní autobuso-
vý výlet do vojenského muzea v 
Lešanech u Prahy a krytého ba-
zénu v Berouně. 

Všem členům Přírodovědného kroužku při 
ZŠ ve Zbůchu přejeme příjemné a radostné 
prožití letošních prázdnin.Pokud máte zájem 
si prohlédnou fotografie z našich akcí, jsme 
na těchto stránkách : www. zsstod.cz

Mgr.Štěpánka Adamová – Rudolf Hrdlička

přírodovědný kroužek
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torza sloupků a božích Muk
Na území obce Zbůch a Červený Újezd se 

nalézají tři torza sloupků, které lze zařadit do 
kategorie staveb drobné architektury místní-
ho významu dotvářejících kulturní krajinu. 
Konkrétně se jedná o sloupek u křižovatky 
ulic Plzeňská a Na Výhledech, dále o sloupek 
umístěný před areálem podniku Prefa Zbůch 
a o boží muka, která se nacházejí na východ-
ním okraji obce Červený Újezd. Vzhledem 
k tomu, že tyto stavby jsou v žalostném sta-
vu a hrozí jejich nenávratné zničení, schváli-
la rada obce restaurátorský záměr na jejich 
záchranu. V tomto restaurátorském záměru, 
který posoudil a schválil Národní památko-
vý ústav, územní odborné pracoviště Plzeň, 
je uvedeno následující:

Zbůch – křižovatka ulic Plzeňská  
a Na Výhledech. 

Tento pískovcový sloupek, který je datován 
z roku 1843, byl původně umístěn na pravé 
straně ulice Na Výhledech u výjezdu na Pl-
zeňskou ulici. Z důvodu rekonstrukce zmiňo-
vané křižovatky v roce 1998 byl přemístěn na 
protilehlou stranu. Jedná se o cca 1,6 met-
ru vysoké torzo válcového dříku na podstav-
ci z pískovce. Do terénu částečně zapuště-
ná soklová část nese částečně tesaný nápis. 

Vrchní partie sloupku byla v minulosti zvý-
šena cihelným zdivem o cca 25 cm a opatře-
na mozaikovým květníkem. Sloupek postrá-
dá vrchní krycí desku nebo kovový kříž. Re-
konstrukce chybějících partií by byla možná 
v případě dohledání dobových vyobrazení ne-
bo fotografií.

Zbůch – u areálu Prefa Zbůch.

Jedná se o cca 1,8 m vysoký hranolový dřík 
s vpadlým profilovaným zrcadlem. Po prove-
dení obhlídky lze konstatovat, že se jedná 
o prefabrikát z umělého kamene a to pravdě-
podobně o kunu oplocení bývalého panského 
dvora, který byl vystavěn rodem Thurn-Ta-
xis. Předpokládaný hranolový nástavec s ka-
mennou stříškou, který je umístěn v zemi 
před hranolovým dříkem, je rovněž prefabri-
kát a zřejmě se jedná o patník.

Červený Újezd – boží muka .
Jedná se o cca 2,5 m vysoké torzo barok-

ních božích muk při bývalé obchodní cestě, 
kterým chybí zakončení sloupu profilovanou 
krycí deskou ( abakem ) a kaplicový násta-
vec. Z válcového dříku trčí pouze spojovací 
trn. Stav kamenného materiálu je na hrani-
ci životnosti a statické stability. Na  hrano-

lovém podstavci se díky pokročilé erozi ne-
dochovaly žádné tesané údaje. V případě do-
hledání ikonografických podkladů je mož-
né provést citlivou rekonstrukci chybějících 
partií. Domněnku o tom, že tato boží muka 

byla postavena u staré obchodní či poštovní 
cesty spojující jak Regensburg tak i Nürnberg 
přes Horšovský Týn – Stod – Plzeň s Prahou, 
potvrdila paní Veronika Hofinger ze společ-
nosti Centrum Bavaria Bohemia, která sídlí 
ve městě Schönsee. Na základě těchto indicií 
je možno považovat boží muka v Červeném 
Újezdu za několik set let starou stavbu.

Z důvodu citlivého opravení výše zmiňo-
vaných staveb byla požádána Komise 750 let 
obce o pomoc při dohledání jakýchkoliv dobo-
vých dokumentů, pamětí či fotografií. S touto 
žádostí o pomoc se tímto obracíme též na ši-
rokou občanskou veřejnost a za případné in-
formace předem děkujeme.

Jiří Hájek, starosta

Ústavu ve zbůchu je Čtyřicet let

Ústav sociální péče pro těles-
ně postiženou mládež ve Zbůchu 
v tomto roce oslavuje. Jeho pro-
voz byl oficiálně zahájen 4. zá-
ří 1969. Tehdy byl ústav repub-
likovým unikátem – péčí o mlá-
dež s kombinovanými vadami se 
zabýval jako jediný v Českoslo-
vensku. Jeho předchůdcem byl 
plzeňský Masarykův ústav pro 
zmrzačelé.

„Nejvíce klientů mělo tehdy tě-
lesné postižení s přidruženým 
mentálním postižením. Ústav 
plnil charitativní a výchovné po-
slání. Byl především azylový a 
fungovala v něm zvláštní škola, 
internát a léčebná rehabilitace,“ 
uvedl ředitel ÚSP Petr Štainigl. 

Za 40 let ústav podle něho 
prodělal spoustu změn, rozrostl 
se a rozšířil své služby. Letošní 
výročí si připomíná řadou akcí, 
z nichž ta hlavní – jarní pouť se 
konala ve středu, 27. května.

CO SE BUDE LETOS  
VE ZBŮCHU DÍT
27.5.  – Jarní pouť aneb  
od 70. let až do současnosti 
červen – Odborný rehabilitační 
seminář, rekreační pobyt uživa-
telů v Chorvatsku
26.7. – 1.8. – Mezinárodní letní 
kemp vozíčkářů
prosinec – Vánoční koncert  
– ocenění pracovníků

Vybráno z Plzeňského deníku
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1908 – 100 let hornictví ve zbůchu – 2008        3. Část
V posledním, třetím díle, pan Ing. Václav Gruber, bývalý ředitel Západočeských uhelných dolů ve Zbůchu, nám přiblíží práci 
členů bánské záchranné stanice a jiné informace.

“V podzemí při těžbě byly po-
užívány moderní stroje firem 
Flottman a Eickhof v zajišťo-
vání bezpečnosti firmy Dräger. 
Konstrukční kanceláře těchto 
převážně německých firem by-
ly vždy na špici – jejich výsled-
ky využívali i horníci v Anglii a 
jiných zemích. Masarykův ju-
bilejní důl ( dále jen MJD ), též 
později název Důl obránců míru 
ve Zbůchu, byl též vybaven Zá-
chrannou stanicí s dýchacími 
přístroji s několika četami ( a´ 5 
lidí ), dobrovolných havířů – více 
méně vybraných a k tomu i ur-
čených. Z toho se pak vytvořila 
Obvodní báňská záchranná sta-
nice pro ZUD. A tady zodpověd-
ně pracoval vedoucí záchranářů 
Josef Traxmandl se svými lidmi. 
Byl to „obyčejný“ havíř, přesto to 

byl člověk s vysokým nábojem 
odvahy a solidarity. Několikrát 
se vyznamenal, zejména při zá-
chraně havířů, kdy jeho odvážné 
činy nemohly vymizet z mé pa-
měti. Jednou jsem ho navštívil 
doma v Chotěšově a při vyprávě-
ní vyšlo najevo, že jeho manželka 
o jeho hrdinských činech ani ne-
věděla – tak byl skromný! Po je-
ho odchodu do důchodu nastou-
pil na jeho místo Josef Hrdonka 
z Holýšova. Mnozí mu vyčítali je-
ho zálibu v slaboproudé elektro-
nice, televize ho fascinovala. Byl 
to jeho koníček – vybavil perfekt-
ně stanici za skromných finanč-
ních podmínek.

MJD byl důl s pokrokovými 
metodami těžby. Když jsem na-
stoupil do funkce vedoucího pod-
niku ZUD, uvědomil jsem si pře-

devším, že „velím“ 5.800 lidem 
na 8 dolech. Že většina má rodi-
ny, z toho pak vyplývající staros-
ti, že když přijdou domů, valí se 
na ně jeden problém za druhým 
a proto většina mých rozhodnutí 
bude mít větší či menší dopad na 
mnoho lidí. A tak, pokud to tro-
chu šlo, podřizoval jsem svá roz-
hodnutí těmto myšlenkám.

Havířina je tvrdá a namáhavá 
práce a proto jsem si vážil všech 
havířů, kteří pracovali na na-
šich dolech, a pochopitelně ne-
jenom tam. Vzpomínám, že díky 
schopnostem Míry Koppa a sta-
vební správy se ZUD podílelo na 
rekonstrukci  a výstavbě kultur-
ního domu ve Zbůchu, hasičské 
zbrojnice a též např. zdravotní-
ho střediska. Je mi velmi smut-
no, když jsem se před nedávnem 

prošel po Zbůchu a snad nejo-
třesnější pohled byl pro mne na 
budovu zastávky. Pamatuji si, že 
v mém dětství se chodilo pro jíz-
denky přes koleje a teprve v poz-
dější době byla postavena budo-
va, příchody k vlaku atd.

Pochopitelně, že osud Zbů-
chu a jeho obyvatel mi leží dost 
na srdci a moc bych vedení ob-
ce přál, aby se buď přímo ane-
bo v okolí Zbůchu usídlil vět-
ší podnik, který by mohl být sil-
ným partnerem při realizaci růz-
ných akcí“.

Vážený pane Grubere, děkuji 
Vám za Vaše zajímavé vyprávě-
ní a dovolte mi, abych Vám do-
datečně, jménem všech občanů 
Zbůchu, popřál k Vašemu život-
nímu jubileu pevné zdraví a ži-
votní spokojenosti.

R.Hrdlička

naši jubilanti
ČERVENEC

Vlasta Šindelářová
Věra Vanková
Marie Drábová
Václav Tůma
Erich Hrbaček

SRPEN
Karel Špaček
Věra Moulisová
Hana Šlaufová
Marie Váchalová
Věra Psutková
Jiří Hrabák

ZÁŘÍ
František Sack
Drahuše Cvachoučková
Josef Cvachouček
Václav Plass

 

LÉKAŘ – MUDr. Petr Kresa -  tel. 377 931 667
 Nemocní Prevence
Pondělí 8.00  -  12.30 12.30  -  13.30
Úterý 8.00  -  12.00 12.00  -  13.00
Středa 10.00  -  12.30 12.30  -  13.30
Čtvrtek 8.00  -  12.00 12.00  -  13.00
Pátek 8.00  -  12.30 12.30  -  13.00

pozvaní pracující k lékaři
Pondělí 17.00  -  18.00

ZUBNÍ LĚKAŘ - tel. 377 936 528
Pondělí  7.30  -  13.30
Úterý  7.30  -  17.15
Středa 8.00  -  13.30
Čtvrtek 8.00  -  17.30
Pátek 7.30  -  12.00

LÉKÁRNA – LUNA VE ZBŮCHU
Pondělí 8.00  -  13.45
Úterý 8.00  -  13.45
Středa zavřeno
Čtvrtek 8.00  -  13.45
Pátek 8.00  -  13.45

DĚTSKÉ STŘEDISKO VE ZBŮCHU  
MUDr. Lenka Šubrtová - tel. 603 443 249
Pondělí 7.30  -  10.00 administrativa
Úterý 11.30  -  14.00 nemocné děti
Úterý 14.00  -  15.00 prevence pro zvané / návštěvní služba
Čtvrtek 7.30  -  12.00 nemocné děti
Čtvrtek 12.30  -  14.00 prevence pro zvané
Čtvrtek 14.00  -  15.00 ÚSP

POHOTOVOSTNÍ SLUŽBA – NEMOCNICE U SV. JIŘÍ
STANIČNÍ  74, PLZEŇ – DOUBRAVKA
377 266 647, 377 262 970, 377 263 965

rybářské závody  
na okružince

Poslední dubnovou sobotu, 25. 4.2009 členové ČRS – MO Líně po-
řádali závody na Okružince. Na tento rybník, který leží mezi Zbů-
chem a Líněmi,se letos sjelo ze širokého okolí přes 50 rybářů.

  R. Hrdlička
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škola v přírodě 2009
Žáci čtvrté třídy ZŠ Zbůch vyrazili v neděli 7.6.2009 na školu v 

přírodě do pobytového střediska Kořen. Uprostřed krásné přírody 
strávili týden, kdy se nejen učili, ale i soutěžili, sportovali a užívali 
si spoustu legrace. Ve středu absolvovali také turistický výlet do Pla-
né. Navštívili rozhlednu na Bohušově vrchu a prohlédli si i hornic-
ké muzeum a štolu Ondřeje Šlika. Dozvěděli se zajímavosti o životě a 
práci horníků a jejich pomocníků koníků. Některé kousky z vystave-
né expozice byly muzeu darovány od zbůšských horníků po ukonče-
ní těžby uhlí. I když jim ten týden počasí nepřálo, žáci si náladu ne-
nechali zkazit a užili si příjemného pobytu.

Mgr. Irena Svobodová

Na škole v přírodě je moc krásně. Každé ráno, když se probudíte, 
zpívají ptáčci. My jsme jeli na tábor KOŘEN. Bylo tam moc pěkně. Byl 
tam veliký bazén. Chodili jsme na procházky, na kterých jsme pozná-
vali přírodu. Hráli jsme spoustu her, měli jsme soutěže a diskotéky. 
Jednou jsme šli z tábora KOŘEN do Plané a ušli jsme asi 25 km. Na 
procházce v lese jsme viděli užovku obojkovou. V lese tekl krásně prů-
zračný Kosí potok. Poháněl starý mlýn a starou papírnu. Když jsme šli 
do Plané, navštívili jsme štolu Ondřeje Šlika.

Daniel Steinbach - žák 4.třídy    

velikonoce ve škole
V pondělí 6. 4. 2009 se všechny třídy 1. stupně proměnily v jednu 

velkou tvořivou velikonoční dílnu. Žáci si pod vedením paní učitelek 
udělali nádherné velikonoční dekorace, např. velikonoční zápich za-
jíčka, netradičně si ozdobili pomocí bavlnek kraslice, udělali si ve-
likonoční slepičku a zajíčka, naučili se dokonce plést pomlázku z 8 
proutků. Velký úspěch sklidil  „vařečkový zajíc“. V každé dílně po-
máhala skupinka žáků 9. třídy. Deváťáci si tak vyzkoušeli i druhou 
roli ve škole a zvládli ji výborně. 

Všechny výrobky byly vystaveny na výstavce, která byla zpřístup-
něna v úterý 7. 4.  široké veřejnosti. Sklidila velký úspěch a v knize 
návštěv se objevila slovy chvály.  Mgr. Blanka Hájková

školní akadeMie
Blížící se konec školního roku bývá obvykle vyhrazen pro exkur-

ze a třídní výlety. Naše škola v letošním roce obohatila svůj červno-
vý program o školní akademii, která se konala 4. června v tělocvič-
ně ZŠ. 

 Rodiče a přátelé školy přišli, aby se podívali na vystoupení svých 
ratolestí. A že bylo na co se dívat! Taneční vystoupení se střídala s 
divadelními kusy, ať již tradičně či netradičně pojatými, poučili jsme 
se o historii obce, s napětím jsme sledovali, zda mladý šlechtic v šer-
mířském souboji získá dámu svého srdce. V závěru akademie jsme 
se rozloučili se žáky deváté třídy. Stužka jim bude připomínat devět 
let na naší škole a dárky věnované obcí a předané panem starostou 
jim připomenou, že jsou součástí Zbůchu. Příjemný podvečer završil 
a ukončil letošní školní rok. Na shledanou v tom příštím …

Mgr. N. Borusíková

MUŽI 1. místo – Červený Újezd A (22,77)
 2. místo -  Červený Újezd V (23,87)
 3. místo -  Hradecko (29,44)
 4. místo -  Černice (33,87)

ŽENY 1. místo – Červený Újezd (28,97)
 2. místo – Hradecko (31,86)

ŽÁCI 1. místo -  Červený Újezd (32,77)
 2. místo -  Zbůch (40,34)

Výsledky IX. ročníku Memoriálu Františka Herejka
který se uskutečnil v sobotu, 16. května 2009 

v Červeném Újezdě

D - KLUB Vedle pravidelného cvičení v Domě dětí a mládeže ve Stodu, 
které využívaly naše maminky se svými ratolestmi v tomto školním roce, 
se vedení D – KLUBU rozhodlo, že pro ně, a nejenom pro ně, uspořádá ce-
lodenní autobusový zájezd do krytého bazénu v Horažďovicích a pohád-
kového domu v Mlázovech u Klatov. Tento výlet se měl konat v sobotu, 23. 
května 2009, ale bohužel pro malý zájem se tato akce nekonala.  
 R. Hrdlička
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retrospektivy zbůchu – růžena radová  (1917)      2. Část
V předešlém čísle vám paní Růžena Radová vyprávěla o svém dětství, které neměla moc radostné, zažila dost bídy a od útlého 
mládí zažila jen a jen samou práci za minimální mzdu. V roce 1936 se vdávala a za tři roky vypukla válka.

“Za války bylo strašně málo 
jídla, chodili jsme po vesnicích 
žebrat, kde jsme dostávali od 
sedláků pár hrstí pšenice, dro-
bet mouky, okoraný chleba jsme 
si nalamovali do černého kafe z 
melty. Později nám němci dali 
potravinové lístky. Kdybych mě-
la vyprávět o té bídě, těžko tomu 
dnes ti mladí uvěří. Na druhou 
stranu, vedle té bídy byly i ra-
dostnější chvilky. Když jsme se 
přestěhovali na Sulkov, tak Jož-
ka Kocourek s manželkou se od-
stěhoval do Líní, kde založil di-
vadelní soubor a přišel za mnou, 
zda bych mu nezahrála Paličo-
vu dceru. To už jsem byla vdaná, 
psal se rok 1941.

Na konci války bombardova-
li Plzeň a Ústav v Dobřanech. 
Vzpomínám, jak na starém Fid-
láku byl pověšen hrnec, kterým 
se tlouklo a oznamoval se po-

plach. My jsme tam měli tu „vý-
hodu“,že v haldách popele jsme 
měli tunel, ve kterém byl úkryt. 
Jednou jsem to nestihla, nesly-
šela jsem to zvonění, přiběhli pro 
mě, dceru jsem měla v peřince. 
Celou tu cestu kolem mě pada-
ly kusy železa z těch bomb. Když 
jsme doběhly do krytu, byla jsem 
tam jediná s tak malým děckem. 
Přikryla jsem jí ouška peřinkou, 
aby jí nepraskly bubínky; přeci 
jenom tam dovnitř přišel tlak.

Po válce jsme se stěhovali do 
Zbůchu do domu, kde bydle-
li Arnetů (naproti německé ško-
le v Nádražní ul.), přesně do za-
hradního domku, kde bylo vlhko, 
voda ve sklepě, z hospodářského 
přístavku udělal manžel koupel-
nu.Poté jsme se přestěhovali na 
Starý důl, to bylo v polovině pa-
desátých let, nejdříve do bytov-
ky, kde dnes bydlí Murinovi…. až 

v roce 1961 na Silvestra jsme se 
nastěhovali do dvojdomku, kde 
jsem žila do loňského roku. Čas-
to vzpomínám na manžela, schá-
zelo nám devět měsíců, abychom 
oslavili zlatou svatbu“.

Musím na paní Radovou pro-
zradit, že od posledních vá-

noc žije v Domě s pečovatelskou 
službou ve Zbůchu a i když by-
la zvyklá celý život tvrdě praco-
vat, pomalu si zvyká na klidnější 
způsob života, který si po tolika 
letech práce zaslouží.

Za vyprávění děkuje R. Hrdlička

Po roce 2007, kdy jsem přihlásil naši 
obec do soutěže STROM ROKU 2007 (před 
dvěma léty nás „reprezentoval“ Buk červe-
ný – lokalita na šachtě u kantýny), tak i le-
tos jsme přihlášeni do této prestižní sou-
těže (Kaštanovník jedlý se nachází v Čer-
veném Újezdě na zahradě paní Herejkové), 
kterou organizuje NADACE PARTNER-
STVÍ, se sídlem v Brně.

Letos je přihlášeno z celé České repub-
liky šedesát stromů. Za náš Plzeňský kraj 
jsou přihlášeny – 4 stromy.

1. Lípa ve Stodu u Plzně
2. Kaštanovník jedlý ve Zbůchu
3. Dub u kláštera v Kladrubech
4. Dub Šternberk v Horažďovicích
Porota v červnu vybere 12 nejlepších 

stromů do finále a o ten nejlepší můžete 
hlasovat i vy od 1. 8. – 10. 10. 2009
Více informací najdete  
na www.nadacepartnerstvi.cz      R.Hrdlička

životní jubileuM

 V poslední době členové našeho pří-
rodovědného kroužku rádi navštěvu-
jí pana Václava Chaloupka, autora zná-
mých televizních Večerníčků, neboť 
vždy se na jeho hájovně cítí dobře,dí-
ky přátelské atmosféře. Naposledy nám 
všem představil vlky – Flíčka a Žolíka, 
srnečku Zuzanku a nové přírůstky, jež-
ky.

Letos, v druhé polovině května pan 
Václav Chaloupek oslavil životní jubile-
um. Při této příležitosti naši mladí čle-
nové kroužků ze Základní školy ve Zbů-
chu i Stoda, namalovali blahopřání s 
pozdravy.Na oplátku V. Chaloupek při-
slíbil v novém školním roce besedu na 
naší základní škole.

R.Hrdlička

Strom roku 2009
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Celý rok jsme s  Mankou, Cipískem a Rum-
cajsem zažívali v lese Řáholci spoustu zají-
mavých dobrodružství. Od Rumcajse jsme se 
dozvěděli mnoho zajímavého nejen o lese, ale 
hlavně o stromech.  To bylo náplní projektu 
„Stromy žijí s námi a my žijme s nimi“ , který 
nás provázel od podzimu do jara.

Na podzim jsme sbírali plody a určovali ke 
kterému stromu náleží. S rodiči jsme pak ve 
školce z těchto plodů vyráběli panáčky a zví-
řátka.

Moc nás potěšil  stromeček vánoční. Pod 
ním bylo mnoho krásných dárků. 

Spejbl s Hurvínkem nám v loutkovém 
představení předvedli jak se takový vánoční 
stromeček vybírá. A jak jinak než že to s nimi 
byla veliká legrace, protože místo stromečku 
jim nakonec zbylo ořezané koště. To se nám 
stát nemůže.

Velmi zajímavá byla i procházka zimním 
lesem o které jsme již psali v minulém Zpra-
vodaji.

Dětský karneval byl plný skřítků, víl a zví-
řátek, také z lesa Řáholce. Dokonce i Manka 
s Rumcajsem přišli. Cipísků bylo hned něko-
lik. Všichni zvládli bez problémů připravený 
lesní pětiboj.

Jaro nás přivítalo proutky obalenými ko-
čičkami. A už tu byly Velikonoce. Vrby se za-
zelenaly stejně jako v písničce kterou jsme 
se naučili. Z vrbového proutí jsme pletli po-
mlázky. 

Paní Ciprová z ateliéru Pomněnka z Nýřan 
nám přijela ukázat jak se pletou košíky. Jak 
se tlučou vrbové píšťalky nám ale nikdo ne-
předvedl a to nás mrzí. Děti si pro radost od-
nesly píšťaličky dřevěné, které pro ně byly ve 
školce připraveny.

Během roku jsme uspořádali několik vý-
prav  za stromy a to nejen do lesa.

Navštívili jsme truhlárnu DOM Zbůch, kde 
jsme viděli jak stromy mění svou podobu. 
Truhlář pan Mašat nám vyrobil dvě budky 
pro ptáčky na školní zahradu a malou dřevě-
nou štokrličku.

Dále jsme navštívili řezbářskou dílnu pana 
Kovaříka, kde jsme viděli jak je dřevo tvárné 
a dá se zpracovat i vyřezáváním.

I v modelářské dílně pana Cinterhofa se 
nám moc líbilo. Hlavně kluci byli nadšeni 
z krásných letadel. Kdo by to řekl, že dřevo 
také dovede létat? Pan Cinterhof spolu s dět-
mi vyrobil malou chaloupku kterou si děti ve 
školce dozdobily. Práce se dřevem je hodně 
rozmanitá a voňavá.

Do knihovny jsme se vydali také za stro-
my. List není jen na stromě, ale také v kni-
ze a to jen díky stromům bez kterých by ne-
byl papír.

Kačka Horová nás nechala nakouknout do 
všech koutků, ale nejvíce nás zaujal koutek 
pro děti. Půjčili jsme si pohádkovou knížku 
o zvířatech kterou nám paní učitelka postup-
ně ve školce přečetla.

A protože jsme přátelé stromů pustili jsme 
se spolu s rodiči s chutí do práce na školní 
zahradě. Posbírali jsme olámané větve, vy-

hrabali trávník, zavěsili již zmíněné budky a 
s dědečkem Šlégrů jsme vysadili  tři ovocné 
stromky o které budeme následně pečovat a 
pozorovat je během celé vegetace. 

Tímto děkujeme všem našim pomocníků 
jak malým, tak i dospělým.

Paní učitelka Hájková připravila s dětmi 
na obecním úřadě výtvarnou výstavu pro ve-
řejnost na téma „Stromy v ročních obdobích“. 
Určitě se vám líbilo, jak děti výtvarně zachy-
tily stromy na podzim v zimě i na jaře.

MDD jsme oslavili s Rumcajsem a Cipís-
kem  procházkou lesem Řáholcem spolu s ro-
diči. Výprava za 
stromy byla ten-
tokrát o kůře. Ků-
ru jsme zkoumali a 
podle ní poznávali 
o jaký strom že jde. 
Na zahradě MŠ nám 
pak někteří tatín-
kové vyráběli z bo-
rové kůry lodičky. 
Hned jsme vyzkou-
šeli v bazénku jak 
plavou. Na závěr ne-
směl chybět opeče-
ný buřtík. Ten, kdo 
se rozhodl s námi 
oslavit den dětí ur-
čitě nelitoval.

Ve školce byla in-
stalována výstavka 
„Kam se schovaly stromy?“. 

Byla rozdělena do částí – v lese, v kuchy-
ni, ve školce. Děti měly možnost vidět co nám 
stromy dávají – dřevo – jak roste, jak se zpra-
covává, jak jej využíváme. Vše si mohly osa-
hat a  prozkoumat, ukázat i mamince a tatín-
kovi, bylo zajímavé při tom děti sledovat.

Projížďka lesem na kolech s předškoláky 
byla také fajn. Jako každý rok jsme se vyda-
li  do Líní podívat se na letiště a seznámit 
se s prací záchranářů. Pan Lukeš se nám ja-
ko vždy náramně věnoval, dětem ukázal zá-
chranářský vrtulník kde mohly zaujmout 
místo pilota.

Stali jsme se i svědky startu vrtulníku 
k záchranné akci. Během tří minut od na-

hlášení musí stroj odstartovat. Lékař i sest-
řička jsou s pilotem a technikem neustále v 
pohotovosti.

Po návratu z akce se kolem vrtulníku za-
čnou hemžit techni-
ci a stroj je opět hned 
připraven k případ-
nému dalšímu star-
tu. Děkujeme záchra-
nářům a radši je bu-
deme vídat jen z po-
vzdálí.

Zpáteční cestu le-
sem jsme si užívali, 
sbírali houby a mír-
ný stoupáček jsme si 
zpříjemnili trháním 
jahod.

Letošní rozlouče-
ní s předškoláky bu-
de také, jak jinak, než 
o stromech. Čeká nás 
poznávání stromů na 

školní zahradě podle různých indícií . A že 
jich na zahradě máme – lípu, kaštan, javor, 
břízu, třešeň, smrk, borovici, jedli.

Jak vidíte stromy nás provázely celým ro-
kem a dá se s nimi zažít spoustu zajímavého. 
Vždyť právě díky nim se nám tu dobře dýchá. 
A  proto by jsme všichni měli být přátelé stro-
mů. My už jsme !!! 

Očekávaný výstup projektu: "Být citlivý ve 
vztahu k živým bytostem i přírodě, uplatňo-
vat ochranitelský postoj k životnímu prostře-
dí při jeho užívání i dotváření." 

Podařilo se nám jej naplnit ? Pozorujte své 
děti a uvidíte!

Děkujeme všem, kteří nám s naším pro-
jektem pomohli a dětem připravili zajímavé 
chvilky, panu Ing. Praizlerovi i zaměstnan-
cům truhlárny DOM Zbůch, paní Ciprové 
z atelieru Pomněnka, panu Kovaříkovi, panu 
Cinterhofovi, Kačce Horové z knihovny.

Přejeme krásné léto  
a prosluněnou dovolenou.

Bacíková Naděžda - ředitelka MŠ

Stromy v poh dCE
Letošní školní rok utekl jako voda v potoce.
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V úvodu sportovního od-
poledne vystoupila skupi-
na šermířů – Gwydyon (po-
stupně předvedli své umění 
během odpoledne ještě pod-
vakráté). Následovalo utkání 
minižáků místního Baníku 
se stejně starými fotbalis-
ty z FC Rokycany, aby je vy-
střídala stará garda Baní-
ku Zbůch v atraktivním zá-

pase proti „Premier League 
Live!. V tomto výběru vedle 

Radka Šilhana, moderátora 
sportovních přenosů TV Pri-
ma, nastoupili známí hráči – 
P. Kouba, L. Vízek, V. Něme-
ček, S. Levý, S. Vlček a další 
osobnosti bývalého i součas-
ného fotbalu.

Celé zábavné odpoled-
ne, doprovázené soutěžemi, 
atrakcemi a diskotékou pro 
děti, moderoval Petr Berka 
z pražského Rádia Impuls. 
Od 19. hodiny začala taneč-
ní zábava za doprovodu „Ma-
lého hudebního tria“.

R. Hrdlička

13. setkání hornických Měst a obcí 
- jihlava 2009

z Černé kroniky 
obce ….

V pondělí 30. března  kolem půl dvanác-
té hodiny v noci zapálil opět neznámý žhář 
dřevěnou kůlnu na pozemku za tratí v vla-
kové zastávky. Majiteli za pomoci ještě jed-
noho občana se podařilo oheň uhasit bez 
pomoci hasičů.

Z úterý 14. dubna  na středu se vloupal ne-
známý zloděj do rozestavěného rodinného 
domku v ulici U Školky

V neděli 26. dubna  po 18 hodině zlikvi-
dovaly jednotky hasičů z Nýřan, Zbůchu a 
Líní požár za odvalem ve Zbůchu

V pátek 1. května  po patnácté hodině ha-
varoval opilý řidič Škody 120 v ulici 5. květ-
na čp 7, když předtím naboural do zaparko-
vaného auta v Průkopnické ulici. Dopravu 
na místě nehody řídili členové SDH Zbůch

Ze čtvrtka 7. května na pátek odcizil ne-
známý zloděj finanční hotovost ve firmě, 
která se zabývá se zpracováním textilu

Neznámý lapka navštívil nemovitost na 
Starém Dolu a zcizil drobné hospodářské 
zvířectvo, čímž způsobil chovateli škodu za 
20.000.- Kč

V pondělí 15. června v dopoledních ho-
dinách začala hořet v Hornické ulici bílá 
Škoda 120 L a vzniklý požár museli přijet 
uhasit hasiči z Nýřan. Příčinou požáru byla 
zřejmě technická závada na vozidle

V měsíci červen naboural řidič osobní-
ho auta dvě zaparkovaná vozidla v ulici Na 
Stadionu a svou jízdu ukončil nárazem do 
zábradlí můstku přes Zálužský potok. Naš t 
ě stí při nehodě nebyl nikdo zraněn.

V úterý ráno dne 23. června zjistil pra-
covník sběrného dvora odpadů, že objekt 
byl vykraden neznámým zlodějem. Před-
běžně stanovená výše škody na obecním 
majetku přesahuje částku 100.000.- Kč

Jiří Hájek, starosta

slavnostní otevření fotbalového hřiště
TJ Baník Zbůch společně s Obecním úřadem ve Zbůchu pořádali v pátek,  
dne 8. května 2009 slavnostní akci u příležitosti otevření fotbalového hřiště  
- druhé travnaté plochy. 

Po loňském setkání, které uspořádalo sta-
tutární město Most, to letošní připravila ve 
dnech 19. – 21. 6. 2009, pro hornická měs-
ta, obce a spolky – hlavní město Vysočiny - 
Jihlava. Už v pátek, 19. června proběhl v sá-
le hotelu Gustav Mahler, tzv. Skok přes ků-
ži, při kterém se pasují noví členové do hor-
nického cechu.

Hlavní program celých oslav zahájil druhý 
den, v sobotu ráno primátor Jihlavy, Ing. Ja-
roslav Vymazal, který v gotickém sále radni-
ce přivítal zástupce všech delegací. Program 
pokračoval dopoledním průvodem, kde v je-
hož čele šli zástupci města, poté děti, obleče-
ny v dobových kostýmech, zachycující histo-
rii hornictví. Též velký obdiv u diváků skli-
dily jednotlivé delegace, oblečeny do slav-
nostních hornických uniforem. Průvod zpes-
třovaly mažoretky a hornické kapely. 

V odpoledních hodinách pro širokou veřej-
nost probíhal na hlavním, Masarykově ná-
městí, bohatý kulturní program.

Pro zástupce všech delegací – VIP hosty 
– pokračoval program na radnici, předává-
ním jednotlivých ocenění – tzv. Český per-
mon. Následovala prohlídka historické čás-
ti radnice a městských katakomb, druhých 
nejdelších v ČR. 

Až do večerních hodin probíhaly koncerty 
známých hudebních skupin a zpěváků.

Jihlavské HAVÍŘENÍ bylo ukončeno v ne-
děli, 21. června poutí ke Sv. Janu, na ústřed-
ním hřbitově uctění památky položením věn-
ců u hrobu Johanna Haupta – zakladatele 
havířského průvodu z roku 1890.

Příští ročník přivítá královské horní měs-
to STŘÍBRO.

 R. Hrdlička
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PEDIKÚRA - Vodičková Martina
OPV 313,CHOTĚŠOV (NÁRODNÍ DŮM)  
TEL.: 607 957 717
Objednávky dle domluvy 
PEDIKÚRA  = 130,-

KADEŘNICTVÍ - Kamarýtová Stáňa
OPV 313,CHOTĚŠOV (NÁRODNÍ DŮM)  
TEL.: 604 365 407
Objednávky dle domluvy 

NEHTOVA MODELAŽ - Tomanová Janka
OPV 313,CHOTĚŠOV (NÁRODNÍ DŮM)  
TEL.: 606 870 998
Objednávky dle domluvy 
KLASICKÁ MANIKŮRA  = 125,-
JAPONSKÁ MANIKÚRA  =195,-
GELOVÉ NEHTY NA RUKOU  = 380,-
DOPLNĚNÍ NEHTŮ NA RUKOU  = 330,-
CTELOVÉ NEHTY NA NOHOU  = 180,-


